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آزادکار المپیکی وزن ۷۴ کیلوگرم کشورمان 
بعد از خداحافظی از عرصه قهرمانی اعلام کرد 
همچن�ان برای کمک به کش�تی گیران جوان به 

ویژه استعدادهای پایتخت آماده است.
مصطفی حسین خانی یکی از آزادکاران ملی پوش 
کش��ورمان بعد از حضور در المپیک ۲۰۲۰ توکیو از 
دنیای قهرمانی خداحافظی کرد و رس��ماً وارد عرصه 
مربیگری در پایتخت شد. و سال ها وزن ۷۴ کیلوگرم 
در تی��م ملی کش��تی آزاد حضور داش��ت و علاوه بر 
عناوین آس��یایی، مدال برنز رقابتهای جهانی ۲۰۱۶ 

را نیز در کارنامه دارد.
ب��ه هر ح��ال او با توجه به ش��رایط س��نی و بدنی 
ترجیح داد در مسابقات قهرمانی کشور و اولین مرحله 
از چرخ��ه انتخابی تیم ملی ش��رکت نکند که همین 
غیبت او در رقابت ها به منزله از دس��ت دادن شانس 
کسب دوبنده تیم ملی در سال ۲۰۲۲ و خداحافظ او 

از دنیای قهرمانی بود.
در همین راس��تا مصطفی حسین خانی که به قول 
خ��ودش خاطرات تلخ و ش��یرین فراوان��ی در دوران 
حضور در عرصه ملی کش��تی دارد گفت: به هر حال 
تمامی قهرمانان و ورزشکاران ملی روزی باید از عرصه 
مل��ی خداحافظی کنن��د و جای خود را ب��ه جوانان 
دهن��د. همانطور که ما روزی به جای قهرمانان بزرگ 
و قدیمی کش��تی کشورمان وارد تیم ملی شدیم. من 
هم از این موضوع مستثنی نیستم و حالا فکر می کنم 
ب��ا کوله ب��اری از تجربه و دنیای��ی از خاطرات تلخ و 
شیرین می توانم در عرصه مربیگری به جوانان کشورم 
به ویژه کش��تی گیران همش��هری خودم در پایتخت 

کمک کنم.
وی ادامه داد: خداحافظی از دنیای کشتی به معنای 

پایان ارتباط ما با این رش��ته نیست چراکه کشتی در 
پوس��ت و استخوان ما وجود دارد و تا پایان زندگی با 
این رشته پهلوانی و ملی خواهیم بود. قلب ما همیشه 
برای کش��تی می تپد و نمی توانیم در برابر اتفاقات و 

اوضاع و احوال این رشته بی تفاوت باشیم.
آزادکار المپیکی کش��ورمان در واکنش به ورود به 
دنیای مربیگ��ری گفت: ادامه فعالیت در کش��تی به 
عنوان مربی بس��یار سخت است، چراکه یک مربی بر 
خلاف کش��تی گیر که فقط و فقط مسئول وضعیت 
و نتایج خودش اس��ت، باید دغدغه و استرس تمامی 
ش��اگردان و کش��تی گیران تیمش را داشته باشد. به 
واقع کار مربیگری کشتی بسیار سخت و دشوار است 

و ب��ه هیچ عن��وان کار هر فردی نیس��ت. من هم به 
خوب��ی به این موضوع واقف هس��تم و هرگاه که فکر 
کنم اعصاب و کشش س��ختی های مربیگری را دارم 
بطور رس��می وارد گود می شوم. حسین خانی خاطر 
نشان کرد: البته مدتهاست به پیشنهاد مربی قدیمی 
خودم اسماعیل پلوئی در سالن هفتم تیر و سالن های 
دیگر مش��غول مربیگری و تمرین با جوانان پایتخت 
هس��تم و در رقابتهای قهرمانی جوانان کشور هم در 
کنار تیم تهران بود. من سال ها با سختی و ممارست 
به تیم ملی رسیدم و حالا زمان آن رسیده تا تجربیاتم 

را در اختیار جوانان شهرم بگذارم.
وی خود را یکی از درد کشیده های کشتی پایتخت 

خوان��د و افزود: م��ن زمانی که کش��تی را در تهران 
ش��روع کردم س��ختی های فراوانی را متحمل ش��دم 
که ش��اید خیلی از جوانان ه��م اکنون طاقت تحمل 
آن را نداش��تند. من هم��واره تک و تنها بودم و حامی 
خاصی نداش��تم و به هر جا که در تیم ملی رس��یدم 
نتیج��ه تمرینات خودم و زحم��ات و حمایت مربیان 
سازنده ام بود. من مسیر سختی را پشت سر گذاشتم 
و حالا قصد دارم بتوانم تجربیاتم را در خدمت جوانان 

مستعد پایتخت قرار دهم.
ملی پوش اسبق کشتی آزاد کشورمان در خصوص 
فعالیتش در س��الن های تمرین��ی پایتخت گفت: به 
کمک مربیان قدیم��ی و برخی از همقطارانم در تیم 
ملی در صدد آن هستیم تا جایی که امکان دارد برای 
کشتی پایتخت مفید باش��یم. به عنوان مثال چندی 
پیش با دعوت از حسن رحیمی یکی از پرافتخارترین 
آزادکاران ای��ران و جه��ان به س��الن تمرین، فرصتی 
را فراه��م کردیم ت��ا او در کنار جوان��ان به تمرین و 

مربیگری بپردازند و برای آنها ای جان انگیزه کند.
حس��ین خانی در پایان اف��زود: تهران سرش��ار از 
اس��تعدادهای ناب کش��تی اس��ت که اگر بتوانیم با 
حمای��ت و برنامه ریزی دقیق آنها را زیر نظر بگیریم، 
دوباره به دوران طلایی کش��تی پایتخت باز خواهیم 
گشت. حق کشتی گیران تهرانی در ترکیب تیم های 
ملی بسیار بیش از اینهاست که رسیدن به این جایگاه 
نیازمند حمایت و مساعدت همه جانبه است. بحث در 
خصوص آسیب شناسی و ارتقای سطح کمی و کیفی 
کشتی تهران بسیار وسیع و گسترده است و نمی توان 
در حد یک یا دو پیشنهاد به آن پرداخت، اما می توان 
امی��دوار بود با حمای��ت و برنامه ری��زی می توان به 

روزهای اوج بازگشت.

درد کشیده کشتی تهران هستم
حسینخانی:

رشته های رزمی در سال ۱۴۰۰گودرزی: نگاه به رشته سه گانه در ایران تبعیض آمیز است
رییس فدراسیون ترای اتلون )سه گانه( گفت: نگاه به این ورزش 
در ایران تبعیض آمیز است. هر چند الگوی ارزیابی اتحادیه جهانی 
نش��ان می دهد که در سال ۲۰۲۰ جزو چهار فدراسیون برتر آسیا 

بودیم.
مهدی گودرزی ، اظهار داشت: در سال ۱۴۰۰ با شرایط خاصی 
ورود کردیم چرا که از قبل اعلام ش��د در فروردین ماه گزینش��ی 
المپیک و قهرمانی آس��یا قرار اس��ت در ژاپن برگزار شود. شرایط 
س��خت گیرانه و هزینه بالای اعزام سبب شد به این کشور نرویم. 
اما به دلیل المپیک و فشار سازمان جهانی ترای اتلون با حمایت 

وزارت ورزش و کمیته ملی المپیک راهی ژاپن شدیم.
وی افزود: در ایران به دلیل ش��رایط خاص کرونا و تعطیلی اس��تخرها شرایط تمرینی نداشتیم اما در مقابل 

حریفان امکانات تمرین داشتند.
وی ادامه داد: وقتی برگشتیم هجمه ای از طرف منتقدان را تجربه کردیم و اعلام کردم که رکوردهای ورودی 
برای مس��تعدان آسیا این عدد اس��ت و ۵۰ میلیون جایزه می گذاریم برای هر مربی و شاگردی که بتواند ۸۰ 

درصد این رکوردها را بزند. در آن بازه زمانی تمام منتقدان محو شدند.
گودرزی یادآور شد: سرجیو سانتوز مربی پرتغالی اعلام کرد کمبود تمرینات شنای ورزشکاران ایرانی از قبل 
بود. در سال ۹۷ که قرارداد وی بسته شد او سه مرحله به ایران آمد. قرار بود ورزشکاران ایرانی راهی پرتغال 

شوند اما فدراسیون منابع مالی را از دست داد و بدهی مالیاتی داشت. 
وی اضافه کرد: در مرداد ۹۹ قرارداد ما با سرجیو تمام شد و اعلام کرد که دو سال با او قرارداد ببندیم اما با 

وی مسابقه به مسابقه قرارداد بستیم و از او تخفیف گرفتیم. کف قرارداد قبلی ۱۴۰۰ دلار بود.
رییس فدراسیون ترای اتلون خاطرنشان کرد: نگاه به این ورزش در ایران مقداری تبعیض آمیز است. هر چند 

الگوی ارزیابی اتحادیه جهانی نشان می دهد که ایران در سال ۲۰۲۰ جزو چهار فدراسیون برتر آسیاست.
وی افزود: رش��ته دواتلون در بازی های جهانی  س��همیه گرفته است. نگاه حمایتی و آگاهانه باید نسبت به 
یک سری از ورزش ها باشد. اینکه بگویند که ورزش سه گانه در بازی های آسیایی نباشد نگاه حمایتی نیست. 

زیرساخت ها را درست کردیم و ورزشکاران ما به ششم آسیا رسیدند.
گودرزی گفت: کیفیت کار ورزش��کاران متفاوت بود. محدودیت ما بخاطر بس��تن استخرها زیاد شد اما الان 
برای رسیدن به مدال، الگوی ورودی درستی را ایجاد کردیم. ورزشکارانی را جذب می کنیم که رکورد ورودی 
آنها به استاندردهای جهانی نزدیک شده است. از اول مبنای ما این بود تا بتوانیم برای المپیک ۲۰۲۴ سهمیه 
بگیریم. در حال حاضر متولی رشته پنتاتلون که ترکیبی از شنا، دو، تیراندازی با تپانچه و شمشیربازی است، 
هستیم. وی اضافه کرد: فدراسیون جهانی برای آنکه زمینه پیشرفت و کسب سهمیه را در رشته پنتاتلون در 
ایران فراهم کنیم، ۱۰ هزار یورو به ما داده و ۲۰ قبضه س��لاح را در اختیار ما گذاش��ته است. اگر در مشکلی 

ایجاد نشود در آسیا قطعا مدال کسب می کنیم.
رییس فدراس��یون تری اتلون عنوان کرد: در فروردین انتخابی تیم ملی خواهیم داش��ت تا ورزش��کاران به 

مسابقات ترکیه بروند و سطح شنای آنها سنجیده شود.
وی گفت: برای اولین بار شش��می آس��یا را کسب کردیم و برای اولین بار در سطح چهار توسعه یافتگی قرار 
گرفتیم. تفاهم نامه های بین المللی را بس��تیم و رش��د کردیم و در س��اختار ملی ۴۰ مسابقه قهرمانی کشور را 
برگزار کردیم. ۱۴۰۰ سال تحول از حیث توسعه یافتگی و زمینه سازی بود و ۱۴۰۱ با نگاه بازی های آسیایی 

بدنبال ایجاد اثری ماندگار با نگاه ملی هستیم.
گودرزی تلخ ترین اتفاق ۱۴۰۰ نتیجه نگرفتن در گزینش��ی المپیک دانست و افزود: این روند حق ما نبود. 

شیرین ترین رویداد این سال ششم شدن ورزشکاران ما در قهرمانی آسیا قرقیزستان بود.

رشته های رزمی ایران سال جالبی را پشت سرگذاشتند. موفق، 
ناکام و پرحاش��یه بودند و البته با یک س��ورپرایز بزرگ رو به رو 

شدند.
هیچ��گاه نمی توان رش��ته های رزمی را از س��بد مدال آوری و 

افتخارآفرینی ورزش ایران در رویدادهای مهم بیرون گذاشت.
رش��ته هایی که در مسابقات قاره ای، جهانی، بازی های آسیایی 
و حتی المپیک بارها پرچم ایران اسلامی را به اهتزاز درآورده اند 

اما بنظر می رسد نمی توانند از حاشیه فاصله بگیرند.
در ای��ن گزارش نگاهی به اتفاقات مهم فدراس��یون های رزمی 

ایران در سال ۱۴۰۰ انداخته ایم:
کاراته؛ طلای ناب گنج زاده و بازگشت رده های سنی به میادین خارجی

پرمخاطب ترین رشته رزمی ایران و جهان، سال موفقی داشت و این مساله را می توان در نتایج و سایر موارد 
آن مشاهده کرد.

کاراته برای اولین مرتبه در المپیک حضور داش��ت و »س��جاد گنج زاده« توانس��ت به مدال تاریخی طلا در 
توکیو دس��ت یابد. هرچند این تیم در بخش بانوان عملکرد خوبی نداش��ت اما طلای گنج زاده این مس��اله را 

پوشش داد.
س��پس کاروان بزرگ کاراته ایران در تمامی رده های سنی در مسابقات آسیایی قزاقستان روی تاتامی رفت 
و قهرمان ش��د. کاراته کاهای نوجوان، جوان و امید ایران پس از س��ه سال راهی رویدادهای بین المللی شده و 

بار دیگر افتخار آفرینی کردند.
در ای��ن س��ال، لیگ کاراته مردان هم پس از یک س��ال وقفه به دلیل کرون��ا، برنامه های متعدد تیم ملی و 
حضور در مس��ابقات بین المللی؛ بالاخره به اتمام رس��ید. البته انتظار می رود در س��ال آینده لیگ های کاراته 

منظم تر برگزار شود.
آئین تجلیل از مربیان برتر و قهرمان ساز کاراته هم یکی دیگر از اقدمات مثبت بود.

انتظار می رود کاراته با کادر مدیریتی با تجربه اش و مربیان مطرحی چون »شهرام هروی« در سال آتی نیز 
رویدادهای مهم را با بهترین نتایج به اتمام برساند.

تکواندو؛ ناکام در توکیو و سورپرایز »ساعی«
تکوان��دو که یکی از رش��ته های موفق تاریخ ورزش ایران اس��ت، در س��ال ۱۴۰۰ ک��ه مهمترین رویداد آن 
بازی های المپیک توکیو بود شکشت دور از انتظاری را متحمل شد. تیم ایران در این مسابقات حتی نتوانست 
یک مدال برنز کس��ب کند تا تمام تلاش ها، برنامه های مدون، برگزاری مسابقات لیگ، قهرمانی کشور و سایر 

اقدامات آن زیر سوال برود.
این برای نخس��تین بار بود که تکواندو ایران در المپیک دس��ت خالی مان��د. اتفاقی که انتقادها به عملکرد 

مدیریت فدراسیون را به اوج رساند.
اواسط دی ماه انتخابات فدراسیون برگزار شد و »هادی ساعی« پرافتخارین المپین تاریخ ورزش ایران با ۲۹ 

رای در مقابل ۲۷ رای »سیدمحمد پولادگر«، رئیس جدید فدراسیون شد.
با این اوصاف پولادگر با بیش از ۲ دهه ریاس��ت در این فدراس��یون که با فراز و نش��یب همراه بود از این 
فدراسیون رفت اما چند روز پس از آن معاون توسعه ورزش قهرمانی وزارت ورزش و جوانان شد تا این مدیر 

باتجربه راهی خیابان سئول شود.
حکم س��اعی نیز پس از ۵۰ روز حاش��یه صادر ش��د تا این مدیر جوان از این پس رئیس یکی از بزرگترین 
فدراسیون های ورزشی ایران شود. هادی راه سختی دارد و امیدواریم بهترین و شایسته ترین ها را به کار گرفته 

و به فکر تسویه حساب های شخصی نباشد.

مدافع پرتغالی در راه تیم تراکتور
عصرآزادی / س�رویس ورزش�ی 
- فره�اد فرهادپ�ور: ی�ک مدافع 
پرتغال�ی برای انجام مذاکره نهایی 
با تراکت�ور به تبریز س�فر خواهد 

کرد.
ورزش��ی  س��رویس  گ��زارش  ب��ه 
عصرآزادی، تیاگو فریرا مدافع ۲۸ ساله 
اهل پرتغال اس��ت که توافق ابتدایی با 
او ص��ورت گرفته اس��ت و این بازیکن 
برای انجام مذاکرات نهایی و پشت سر 
گذاشتن تس��ت های پزشکی در تبریز 

حضور می یابد.
فریرا س��ابقه ب��ازی در تیم های پایه 
پورت��و، پورتو ب، زولته وارخم در لیگ 
بلژیک، اونیائو پرتغال، یونیورس��یتاتیا 
کرایووا در لیگ برتر رومانی و ام تی کی بوداپس��ت در لیگ برتر مجارس��تان را در کارنامه 
دارد. این بازیکن س��ال ها در تیم های ملی پای��ه پرتغال بازی کرده و چهار گل نیز به ثمر 
رسانده است. شایان ذکر است، تیاگو فریرا هم اکنون بازیکن آزاد بوده و می تواند به عنوان 

بازیکن آزاد به تراکتور بپیوندد.

برادر آسیایی تراکتور به خاطره پیوست
عصرآزادی / س�رویس ورزشی 
- گ�زارش از فره�اد فرهادپ�ور: 
حض�ور تیم های�ی با ن�ام تراکتور 
تنها منحصر به کش�ورهای ایران 
و ب�اروس نب�وده و تیمی دیگری 
ب�ا این نام در کش�ور ازبکس�تان 

فعالیت داشته است.
س��رویس  گ��زارش  ب��ه 
ورزش��ی عص��رآزادی، در کش��ور ازبکس��تان تیم��ی با ن��ام تراکت��ور حضور داش��ت که 
 ب��ه دلی��ل مش��کلات مال��ی ای��ن تیم ب��ا وج��ود س��ابقه طولان��ی اش، منح��ل گردید.

تراکتور تیمی از ش��هر تاشکند ازبکس��تان بود که در سال ۱۹6۸ تاسیس شده و در سال 
۲۰۰۷ منحل گردید.

تراکتور تاش��کند ازبکستان 3 بار به مقام قهرمانی ازبکس��تان در زمانی که جمهوری از 
اتحاد جماهیر ش��وروی بود، دس��ت یافته و در سال ۱۹۷۵ هم فاتح جام حذفی ازبکستان 

شده بود.
با استقلال کشور ازبکستان، تیم تراکتور تاشکند در سوپرلیگ این کشور در سال ۲۰۰۴ 

به مقام نایب قهرمانی دست یافت.
تراکتور ازبکس��تان در گذشته باشگاهی بسیار مش��هور و قدرتمند بود. اما وقتی باشگاه 
نتوانس��ت هزینه های لیگ را بپردازد، به لیگ دسته اول منتقل می شود. آنها به دلیل یک 
قرارداد حامی غیرقانونی نمی توانستند به بازیکنان پرداختی داشته باشند و  این مشکلات 

باعث سقوط این باشگاه و در نهایت انحلال باشگاه تراکتور ازبکستان شد.
لوگو باشگاه تراکتور ازبکستان شباهتی به لوگو تراکتور ایران و بلاروس نداشته و پیراهن اصلی این 
 تیم آبی و شورت سفید و جوراب آبی بوده و پیراهن دوم سفید با شورت آبی و جوراب سفید بود.

باش��گاه تراکت��ور ازبکس��تان ورزش��گاهی ه��م  با ن��ام تراکتور داش��ت ک��ه ظرفیت آن 
6۴۰۰ نف��ر ب��ود و بع��د از انحلال این باش��گاه، ورزش��گاه تراکتور به باش��گاه لوکوموتیو 
تاش��کند واگ��ذار و این ورزش��گاه بین س��ال های ۲۰۰۹ ت��ا ۲۰۱۲ بازس��ازی و ظرفیت 
 آن ب��ه ۸۰۰۰ نف��ر افزایش داده ش��ده و نام ورزش��گاه هم ب��ه لوکوموتیو تغیی��ر نام داد.

در حال حاضر این اس��تادیوم، ورزشگاه خانگی باشگاه لوکوموتیو در لیگ کشور ازبکستان 
و همچنین لیگ قهرمانان باشگاه های آسیا است.

برنامه  بازی های المپیک ۲۰۲۴ پاریس اعلام شد
کمیت�ه بین المللی المپیک پ�س از تایید برنامه های توس�ط هیات اجرایی این 

کمیته از برنامه بازی های المپیک پاریس رونمایی کرد.
بنا به اعلام کمیته بین المللی المپیک مس��ابقات فوتبال و راگبی رش��ته هایی هس��تند 
ک��ه در نخس��تین روز بازی ها برگزار خواهند ش��د. بازی های المپی��ک پاریس از روز ۲۴ 
جولای ۲۰۲۴ )3 مرداد ۱۴۰3( آغاز خواهد ش��د. البته ۲ پیش از مراس��م افتتاحیه، این 
دوره از بازی ها رس��ما آغاز می شود و هندبال نخستین رشته ای است که رقابت آن برگزار 
خواهد ش��د. بنا به اعلام کمیته بین المللی المپیک مدال رشته های  جودو، شمشیربازی، 
دوچرخه س��واری جاده، اسکیت برد، شنا، ش��یرجه، راگبی و تیراندازی در روز نخست اعطا 

می شود.
همچنین قرار اس��ت که مراس��م افتتاحی��ه آن دوره از بازی ها در فضای باز و حاش��یه 
رودخانه س��ن در شهر پاریس برگزار شود و مس��وئولان امید دارند در این مراسم هزاران 
تماش��اگر بدون تهیه بلیت و به صورت رایگان حضور داش��ته باش��د. رایگان بودن حضور 
در مراس��م افتتاحیه در حالی اس��ت که برای تماشای این رقابت ها تا احتمالا بیش از ۱3 

میلیون بلیت در دسترس هواداران قرار خواهد گرفت.
قرار است برنامه بازی های پارالمپیک پاریس نیز در تابستان سال ۲۰۲۲ منتشر شود.

ملی پ�وش فوتبال ایران ب�اور دارد که گ�روه دوم جهانی جهانی 
بسیار س�خت و تیم ملی فوتبال انگلیس به عنوان یک مدعی می 

تواند چند تیم داشته باشد.
تی��م ملی فوتبال ای��ران در گروه دوم رقابت های ج��ام جهانی فوتبال با 
تیم های انگلیس، آمریکا و برنده پلی آف اروپا همگروه اس��ت و نخس��تین 

دیدار این تیم روز ۳۰ آبان در برابر تیم ملی فوتبال انگلیس است.
»علیرضا جهانبخش« در گفت وگو با ش��بکه اسکای اسپورت در زمینه 
حضور ایران در گروه دوم اظهار داشت: تیم ضعیف و آسان در جام جهانی 
وجود ندارد و بهترین های هر قاره در جشنواره فوتبال جهان حضور دارند. 
ب��ازی در مقابل هر تیمی در جام جهانی س��خت و من ای��ن را در ۲ جام 

جهانی گذشته تجربه کردم.
وی ادام��ه داد: گ��روه دوم گروه راحتی نیس��ت و حضور انگلیس در این 

گروه کار را دشوار می کند. این تیم در یورو ۲۰۲۰ خوب کار کرد و موفق 
به حضور در فینال شد. در جام جهانی گذشته نیز انگلیس در جمع چهار 

تیم برتر بود.
کاپیت��ان تیم ملی فوتبال ای��ران در ارزیابی از تیم مل��ی فوتبال آمریکا 
نیز افزود: این تیم یکی از بهترین نس��ل های فوتب��ال خود را دارد و بیش 
از ۷۰ درص��د بازیکنانش در لیگ های اروپایی ت��وپ می زنند و تاثیرگذار 

هم هس��تند.  ملی پوش فوتبال ایران ادام��ه داد: تیم های پلی آف اروپا نیز 
توانایی زیادی را دارد و در بازی های ش��ان فوق العاده خوب کار کرده اند که 
توانس��ته اند به این مرحله برسند. رسیدن به پلی آف قدم بزرگی برای آنها 
بوده  اس��ت. به نظرم همه تیم های گروه خوب هس��تند، اما اگر خودمان 
باش��یم و شرایط آماده سازی مناسب باشد می توانیم کارهای خیلی مثبتی 

انجام بدهیم.
جهانبخ��ش درمورد تیم برنده دیدار ای��ران و انگلیس گفت: قطعاً بازی 
س��ختی می ش��ود. با توجه به تجربه ای که از دی��دار اول مان با مراکش در 
جام جهان��ی ۲۰۱۸ دارم، می دانم ب��ازی اول در تورنمنتی مثل جام جهانی 
فوق العاده س��خت خواهد ش��د. ترجیح می دهم که با تیم های دیگر گروه 
تورنمنت فوتبال را شروع کنیم اما قرعه به نام بازی ایران و انگلیس افتاده 

است و باید خود را برای این دیدار آماده کنیم. 
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